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Diuen que una imatge val
més que mil paraules i, de
fet, d’això es tractava ahir
quan representants de
pràcticament tots els àm-
bits del turisme es deixa-
ven fotografiar junts a l’ex-
terior de la Sala de Graus
de la Facultat de Turisme
de la Universitat de Giro-
na. L’objectiu, presentar
les jornades El turisme de
les comarques gironines,
a debat, que des de finals
de gener i fins a finals de
maig volen servir per arri-
bar a consensuar un pla
estratègic del territori.
“Volem que surtin idees
clares de què ens cal i cap
on podem anar i volem
obrir el debat a l’opinió pú-
blica.” Aquestes eren les
paraules ahir del presi-
dent de la Taula Gironina
de Turisme, Jordi Martí,
que va conduir la presen-
tació d’aquests debats que
volen ser els “hereus dels
debats Costa Brava”. Al
seu costat, hi havia el degà
de la Facultat de Turisme,
Joaquim Majó; la degana
de la Facultat d’Econòmi-
ques, Anna Garriga; el pre-
sident de l’Associació de
Càmpings de Girona, Mi-
quel Gotanegra; el presi-
dent de la Federació
d’Hostaleria de les comar-
ques de Girona, Antoni Es-
cudero; el president de
l’Associació d’Aparta-
ments Turístics (ATA),
Lluís Parera, i l’expresi-
dent de l’ATA i de Federa-
tur Lluís Torrent. Però
també hi eren l’exdirector
de l’aeroport de Girona
Lluís Sala o representants
del Col·legi d’Arquitectes
de Girona, entre d’altres,

de manera que es visualit-
zava la “transversalitat”
de la iniciativa, que, a més,
ha involucrat “tots els ni-
vells de l’administració
pública” en els diferents
debats perquè es facin
seus els compromisos que
surtin dels debats. “El sec-
tor turístic gironí ha de-
mostrat la seva solidesa,
fins i tot en temps de crisi
econòmica. Ara cal fer un
pas més endavant, que in-
clogui compromisos amb
la societat, amb el territori
i el medi ambient. Amb
aquesta voluntat neix la

iniciativa d’aquest 2020.
Obrim, doncs, el debat a la
societat gironina”, afir-
men els responsables de
l’entitat.

El degà de la Facultat de
Turisme, Joaquim Majó,
també va destacar que
aquests debats ajudaran a
explicar “com som i per
què som com som. Fer
bandera de com som i mi-
rar què volem ser”. Majó
va avançar que al llarg
d’aquests cinc mesos de
debats es tractaran un
centenar de temes vincu-

lats al món turístic i que
han de posar les bases del
pla estratègic que s’elabo-
rarà posteriorment i que
marcarà les línies d’actua-
ció de tot el sector en els
pròxims anys. Les cinc jor-
nades es repartiran en
cinc localitats gironines
vinculades al turisme.

També la degana de la
Facultat d’Econòmiques,
Anna Garriga, va ressaltar
que ha incidit en la “im-
portància” de fer “un se-
guiment” del sector turís-
tic a la demarcació. “De la
mateixa manera que a Ca-
talunya ens interessa fer-
ho amb la indústria per-

què suposa un 20% del
PIB, a Girona ens interes-
sa fer-ho sobre el turisme
perquè en algunes comar-
ques representa més d’un
20% del PIB”, hi va afegir
l’economista, que també
va aplaudir la iniciativa
que es presentava.

Pel que fa als principals

reptes que actualment
afronta aquest sector, se-
gons va destacar ahir Mar-
tí, hi ha el treball per la
qualitat i l’excel·lència i la
recurrent necessitat de
desestacionalitzar el tu-
risme; dos àmbits en els
quals ja es treballa des de
fa temps. ■

DEBAT · Representants de tots els
àmbits impulsen cinc debats per
definir estratègies sobre el turisme a
les comarques gironines i consensuar
un pla estratègic del territori

Ure Comas
GIRONA

El sector turístic giro

28.05.20
Cinquè debat, a Lloret de
Mar, sobre reptes de futur i on
es preveu emetre algunes
conclusions.

30.01.20
Primer debat, a l’Auditori de
Girona, centrat en l’oferta tu-
rística i amb conferència in-
augural de Joan Roca.

26.02.20
Segon debat, a Roses, sobre
turisme, medi ambient i pai-
satge. Conferència inaugural
a càrrec d’Isona Passola.

29.04.20
Quart debat, a Platja d’Aro,
sobre turisme i economia.
Conferència inaugural a càr-
rec de l’economista Joan Cals.

19.03.20
Tercer debat, a Olot, sobre
turisme i arquitectura. Confe-
rència inaugural a càrrec de
RCR Arquitectes.
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La primera de
les jornades se
celebrarà a finals
de gener a Girona

Turisme Present i futur a la demarcació
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A.S./AGÈNCIES AGENCIAS

■El sector turístic vol impulsar un
nou pla estratègic aquest 
que fixi un conjunt d'accions con-
juntes entre els diferents actors de
cara als propers anys. Per fer-ho,
han programat cinc debats a dife-
rents punts del territori que servi-
ran per reflexionar i fixar les bases
d'aquest programa. Els cinc tin-
dran lloc al llarg d'aquesta prime-
ra meitat del , i han de servir
per analitzar els reptes de futur
que hi ha a la província i elaborar
el pla estratègic. Les jornades du-
ran el títol global d’«El turisme de
les comarques gironines a debat».

Ahir es va presentar aquesta
iniciativa en una roda de premsa
que va tenir lloc a la Facultat de
Turisme, a càrrec del president de
la Taula Gironina de Turisme, Jor-
di Martí; el degà de la Facultat de
Turisme, Joaquim Majó;  la dega-
na de la Facultat d’Econòmiques,
Anna Garriga; el president de l’As-
sociació de Càmpings de Girona,
Miquel Gotanegra; el president de
la Federació d’Hostaleria de les
comarques de Girona, Antoni Es-
cudero; el president de l’Associa-
ció d’Apartaments Turístics
(ATA), Lluís Parera, i l’expresident
de l’ATA i de Federatur, Lluís To-
rrent. 

Els debats, promoguts per la
Taula Gironina del Turisme,
arrencaran el  de gener a la ciu-
tat de Girona i analitzaran l'oferta
turística actual. Els membres
d'aquest organisme van remarcar
ahir que han «involucrat tots els
nivells de l'administració pública»
per tal que es facin seus els com-
promisos que surtin. Les cinc jor-

nades tractaran temes diversos
com ara el compromís del sector
amb la societat, el territori i el
medi ambient. 

A més, els organitzadors volen
que les administracions s'hi sen-
tin incloses i es comprometin a fa-
cilitar-ne el desplegament.

Els debats se centraran en dife-
rents aspectes com ara la relació
que ha de tenir el turisme amb el
medi ambient o amb l'urbanisme
i l'arquitectura i també quin tipus
d'allotjaments hi ha a la demarca-
ció i quina oferta turística es pot
aconseguir.

La primera de les trobades serà

a la ciutat de Girona el  de gener,
en una jornada que comptarà
amb la participació de la conse-
llera d'Economia i Coneixement,
Maria Àngels Chacón, i l'alcaldes-
sa de la ciutat, Marta Madrenas,
entre d'altres. En aquest primer
debat es farà una anàlisi de les for-
taleses i febleses del sector a dia
d'avui.  En la segona taula, el ma-
teix  de gener, es parlarà dels ti-
pus d'allotjaments turístics que hi
ha a les comarques gironines.

La segona jornada es farà pràc-
ticament un mes després, el  de
febrer a Roses, per tractar la rela-
ció del turisme amb el paisatge i

el medi ambient. 
El tercer debat es farà a Olot el

 de març i se centrarà en la im-
portància de l'arquitectura dins
del sector. El  d'abril es farà una
nova jornada a Platja d'Aro per re-
flexionar sobre l'impacte del tu-
risme en l'economia gironina i el
 de maig es tancarà el cicle a
Lloret de Mar, per parlar dels rep-
tes de futur i exposar les conclu-
sions dels debats previs.

«Com som i perquè ho som»
El degà de la Facultat de Turisme,
Joaquim Majó, va destacar que
aquests debats ajudaran a expli-

car «com som i per què som com
som». Majó va avançar que al llarg
d'aquests cinc mesos de debats es
tractaran «un centenar de temes»,
tots ells vinculats al món turístic.
Aquests temes han de portar les
bases del pla estratègic que s'ela-
borarà posteriorment i marcarà
les línies d'actuació de tot el sector
en els propers anys.

Per desplegar aquestes línies
d'actuació, serà clau la col·labora-
ció de les diferents administra-
cions. Per això, els membres de la
taula han avançat que han «invo-
lucrat tots els nivells de l'adminis-
tració pública»  per tal que se sen-
tin interpel·lats en aquest pla es-
tratègic. 

Jordi Martí, president de la Tau-
la, va recalcar que alguns dels rep-
tes que caldrà resoldre són «la
qualitat del turisme» o la «deses-
tacionalització» en la demarcació.
Sobre aquest últim àmbit, va des-
tacar que ja s'hi està treballant
però és molt difícil perquè «els ca-
lendaris escolars manen». De tota
manera, el president de la taula va
assenyalar que l'objectiu és «ser
atractius fora de la temporada».

D’altra banda, la degana d'Eco-
nòmiques va incidir en la impor-
tància de fer «un seguiment» del
sector turístic a la demarcació.
«Igual que a Catalunya interessa
fer-ho amb la indústria perquè su-
posa un  del PIB, a Girona ens
interessa fer-ho sobre el turisme
perquè en algunes zones repre-
senta més d'un  del PIB», va
reblar Garriga.

La iniciativa compta amb la
col·laboració del Col·legi d’Arqui-
tectes de Girona.

«El turisme de les comarques gironines a debat» és un conjunt de cinc xerrades que tindran lloc durant la primera meitat de
2020 en cinc localitats diferents de la província, en cadascuna de les quals els experts tractaran un tema determinat 

El sector turístic gironí elaborarà un pla
estratègic a partir d’una sèrie de debats

Comarques
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Presentaciò de les jornades sobre turisme, que va tenir lloc ahir a la Facultat de Turisme de la UdG. MARC MARTÍ

A.S. GIRONA

■ «El turisme de les comarques
gironines a debat», vol obrir un es-
pai de reflexió, però no partirà de
zero sinó que s’iniciarà tenint en
compte l’esforç realitzat als debats
anteriors i les conclusions que
se’n varen derivar. Els impulsors
destaquen que el  és un bon
punt d’inici per establir les actua-
cions necessàries per impulsar el

sector turístic els propers anys.
Es tracta del tercer gran bloc de

debats sobre el turisme a la de-
marcació, després del , any
en què es va celebrar el primer
Debat Costa Brava, que va posar
en relleu els reptes de futur del
sector turístic del territori. L’any
 el Debat Costa Brava va in-
sistir en moltes de les conclusions
prèvies. En aquesta nova ocasió el
debat inclou tot el territori gironí
en lloc de només el seu litoral,
com els dos esmentats.

«El sector turístic gironí ha de-
mostrat la seva solidesa, fins i tot
en temps de crisi econòmica. Ara
cal fer un pas més endavant, que
inclogui compromisos amb la so-

cietat, amb el territori i el medi
ambient. Amb aquesta voluntat
neix la iniciativa d’aquest .
Obrim, doncs, el debat a tota la so-
cietat gironina», expliquen els res-
ponsables de la Taula Gironina de
Turisme.  

La Taula vol tenir àmplia repre-
sentativitat, i per això  està integra-
da per: l’Associació de Càmpings
de Girona, la Federació d’Hosta-
leria de les comarques gironines,
l’Associació d’Apartaments Turís-
tics (ATA), la UdG, la Cambra de
Comerç de Girona, la FOEG, l’As-
sociació de Ports Esportius i Tu-
rístics, La Caixa, Banc de Sabadell,
Turisme Actiu, Associació de
Parcs Aquàtics, l’aeroport Girona-

Costa Brava, Camps de Golf, Esta-
cions Nàutiques, Pitch&Putt,  l’As-
sociació de Centres Turístics Su-
baquàtics de la Costa Brava i l’As-
sociació Catalana d’Agències de
Viatges (ACAVe). La nova plata-
forma pretén tenir una visió com-
partida i conjunta amb tots els

agents del sector al territori.
Aquesta suma d’esforços es valora
com  una gran oportunitat per re-
forçar el sector i potenciar Girona
com una gran destinació turística.
També es vol dotar el sector d’una
veu potent davant les administra-
cions.

Un tercer bloc de debats sobre turisme
gironí, hereu dels de 1976 i 2004

Integrants de la Taula, ahir després de la presentació MARC MARTÍ

En les dues ocasions anteriors
les xerrades giraven al voltant
de la Costa Brava, i ara es
parlarà de tot el territori

martinparada
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A.FONT FIGUERES

■El Club de Gimnàstica Rítmica
de Figueres continuarà entrenant
al pavelló de Biure, davant la ne-
gativa de traslladar-se a l’escola
Pous i Pagès, al barri del Culubret.
L’entitat contradiu així l’Ajunta-
ment, que havia assegurat que hi
farien els entrenaments. La presi-
denta del club, Gemma Torrent,
assegura que les famílies de les
gimnastes s’oposen a la mesura
proposada per la regidoria d’Es-
ports per la «inseguretat» del sec-
tor oest de la ciutat. L’entitat ja ha-
via fet ús d’aquestes instal·lacions
amb anterioritat, però fa dos anys
l’Ajuntament els va oferir el pave-
lló de Biure a través d’un conveni
municipal. Torrent diu que du-
rant el període en què van fer ús
del Pous i Pagès havien patit inti-
midacions i que fins i tot havien
requerit la presència de la Guàr-
dia Urbana. 

Del pavelló de Biure se’n bene-
ficiava l’equip de competició del
Club, i segons detalla la responsa-
ble, el gimnàs del Pous i Pagès no
compleix amb les mides requeri-
des perquè aquestes esportistes hi
entrenin. «Quan hi vàrem comen-
çar, eren els inicis del Club i ales-
hores no teníem gimnastes sè-
niors», argumenta. Assegura que
en el poliesportiu de Biure hi han

trobat la «qualitat» d’entrenament
que requereixen aquestes gim-
nastes. Així, el club , per la seva
banda, hauria arribat a un acord
amb l’Ajuntament de Biure i amb
l’alcalde Martí Sans –amb qui no
ha estat possible contactar– per tal
de continuar els entrenaments a

les seves instal·lacions amb la
quota corresponent. 

Des de l’entitat asseguren que
el passat mes de setembre, el con-
sistori de Figueres els va comuni-
car telefònicament que a partir
d’aquest mes de gener no podrien
continuar els entrenaments a Biu-

re perquè el conveni que mante-
nien els dos municipis per l’ús del
pavelló es donava per finalitzat. El
club critica no haver rebut respos-
ta per escrit i formal de la instàn-
cia registrada sol·licitant l’empla-
çament alternatiu. La primera de
les ubicacions proposades pel de-

partament d’esports va ser la d’en-
trenar a la pista semidescoberta
de l’escola Joaquim Cusí, que van
rebutjar per la fred. Davant la ne-
gativa, es va proposar l’escola
Pous i Pagès, que tampoc ha con-
vençut el club, qui posa de mani-
fest que no tenen «ni una hora» en
cap instal·lació municipal.  

Així doncs, l’equip de competi-
ció seguirà entrenant a Biure i la
resta d’alumnes ho faran a les se-
ves escoles o centres oberts, com
fins ara. «Restarem a l’espera
d’una proposta per escrit i cohe-
rent de l’Ajuntament de Figueres,
que sembla que l’esport Femení
no l’importa massa», sentencia. 

El Club de Gimnàstica Rítmica
té  nenes inscrites d’arreu de la
comarca, quatre equips a nivell
estatal, quatre gimnastes tecnifi-
cades per la Federació Catalana i
una gimnasta becada per la Fede-
ració Espanyola i quarta del món,
segons ha detallat el mateix club. 

El nou pavelló
Figueres arrossega des de fa anys
la saturació dels dos pavellons es-
portius de què disposa, una situa-
ció que s’espera solucionar amb
la construcció del nou poliespor-
tiu al sector de l’Olivar Gran, on el
Club de Gimnàstica Rítmica con-
fia tenir-hi cabuda. 

L’Ajuntament els havia ofert les instal·lacions de l’escola del barri, al sector oest, donada la manca d’espais esportius
L’entitat continuarà al pavelló de Biure i argumenta que el gimnàs del col·legi no compleix les mides reglamentàries 

El Club de Rítmica de Figueres rebutja el
Pous i Pagès per la inseguretat del Culubret 

El pavelló d’esports de Biure d’Empordà, on les gimnastes seguiran entrenant. DIARI DE GIRONA

DdG ROSES

■L’Ajuntament de Roses ha aler-
tat de l’ús de sofre a la via pública
per part de veïns que intenten evi-
tar les miccions dels gossos. En un
comunicat, el consistori adverteix
de la perillositat d’utilitzar aquest
producte químic així com de la
seva ineficàcia i les sancions que
comporta. 

El sofre pot afectar la salut quan
és inhalat, ingerit o quan està en
contacte amb la pell i els seus efec-
tes pot provocar ulceració de la
pell, conjuntivitis, inflamació de
la mucosa nasal i problemes res-
piratoris, tal com assenyala l’Ajun-
tament. Al municipi no hi ha ha-
gut casos de gossos afectats per

l’ús d’aquest producte químic, se-
gons han concretat fonts munici-
pals, però sí que han detectat que
se n’ha fet ús en diversos punts de
Roses. L'administració en vol fre-
nar l’ús amb multes però també
amb pedagogia, assenyalen
aquestes mateixes fonts. El con-
sistori, a més, assegura que es
tracta d’una «creença popular»,
que el sofre en pols repel·leix els
gossos impedint que orinin a les
façanes dels edificis. «A més de la
prohibició i els efecte nocius, on
té cap utilitat fer-ho», adverteixen. 

Roses alerta de l’ús 
de sofre al carrer contra 
l’orina dels gossos
L’Ajuntament recorda 
que la pràctica està prohibida
i adverteix que pot comportar
sancions i danys a l’animal

AJUNTAMENT DE ROSES

Sofre al carrer de Roses. 

DdG FIGUERES

■ L'Ajuntament de Figueres ha
començat a renovar els aparells
d'exercici físic situats a l'àrea de
salut del parc Bosc. En concret,
l'Ajuntament substituirà els apa-
rells obsolets i malmesos i els
reemplaçarà per  noves unitats,
com ara barres per a estiraments,
patins o una bicicleta el·líptica,
entre d'altres. Els treballs de reno-
vació i substitució dels aparells
tindran un cost aproximat de
. euros i es preveu enllestir-
ne la instal·lació al llarg de les prò-
ximes setmanes, segons ha comu-
nicat l’Ajuntament.

A més de la renovació d'aquests
elements, l'àrea de salut incorpo-
rarà una espatllera, una nova es-
tació que permetrà realitzar exer-

cici físic a persones amb diversitat
funcional. Els treballs de substitu-
ció dels elements d'exercici físic
aniran acompanyats de la incor-
poració de paviment de cautxú
per fer més còmode i segur l’ús
d’aquest tipus d’elements.

La xarxa d'itineraris saludables
de Figueres està formada per sis
parcs de salut situats a la plaça
Francesc Macià, passeig Països
Catalans i John Lenon, i als parcs
de les Aigües, Marca de l’Ham i
Bosc.

Figueres millora els aparells 
de l’àrea de salut del parc Bosc
L’espai disposarà d’un
aparell d’exercici físic 
adaptat a persones 
amb diversitat funcional

Els nous aparells de l’àrea de salut del Parc Bosc AJUNTAMENT DE FIGUERES
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■ Amb la temporada d’esquí en
marxa, les cotes altes de la Molina
i Masella s’omplen cada dia d’es-
quiadors. Hi pugen amb el teleca-
bina o els respectius telecadires i
de seguida inicien una frenètica
baixada lliscant. A la velocitat que
la majoria d’aficionats porta de sè-
rie de les ciutats d’origen. Alguns
s’aturen als cims per, abans, con-
templar una estona el paisatge
immens d’un entorn que habi-
tualment és un regne de pau sal-
vatge. Aquest entorn per sobre la
cota de . metres és un paratge
on la  natura imposa la seva llei.
Un escenari de contemplació en
dies de sol i calma però, alhora, un
lloc inhòspit i  perillós quan les
tempestes s’hi abraonen. 

Els esquiadors que surten es-
copits pistes avall tampoc no
s’aturen a descobrir un dels se-
crets de l’estació. Aquests paratges
deshumanitzats amaguen una
història industrial: la història dels
miners de Villa Anita i les galeries
de manganès que a principi del
segle XX van fer dels prats alts de
la Tosa una colònia tan sols apta
per a herois. 

El llegat industrial
Per poc que l’esquiador, o l’excur-
sionista a l’estiu, s’aturi a contem-
plar els vessants de Masella  hi veu
restes sospitoses:  antigues caba-
nes, coves, remuntadors de vago-
netes, rails abandonats, cablejat
de gran resistència, murs de maó
que miren de sortir de la neu pels
prats i restes d’instal·lacions in-
dustrials. 

Pels vessants de la Tosa es
veuen edificis en runes com ara el
del Carregador o la Cabana de la

Mena, l’estrella d’aquesta desco-
berta. Es tracta del refugi on men-
javen i dormien els miners, els
quals van batejar-lo com Villa
Anita en memòria de la filla d’un
dels capatassos. 

En aquell cau hi vivien els me-
sos de primavera i estiu una cin-
quantena de treballadors que ex-
plotaven les galeriers i carregaven
el mineral en camions. El descens
fins a la vall era també una tasca
dura, recorrent pistes i prats cos-
teruts. A la zona de Pletes, al cor
de l’actual Masella, un petit recin-
te de murs, piles de totxanes i ca-
bles rovellats evidencia encara
aquella activitat. 

Els miners de Villa Anita eren
homes vinguts de les comarques
veïnes però també experts miners
d’altres punts de l’Estat cridats per

la seva experiència. 
Quan la neu ho permet, el pas-

seig pels vessants del sud de la
Tosa permet descobrir aquesta
cabana amb murs drets, pedres
escampades per terra i velles his-
tòries amagades d’una vida dura
dedicada a la mineria d’altura. Un
servei d’intendència permetia a
aquells treballadors viure sepa-
rats de la societat durant mig any
per sobre la cota ..

Els primers permisos
Els primers permisos per explotar
la muntanya de la Tosa daten del
, tal com descriu el llibre La
mineria a Catalunya. Jaciments i
patrimoni miner, del Departa-
ment d’Indústria, Comerç i Turis-
me. 

Aquella primera concessió,
d’un total de més de set fins a final
de segle, va ser atorgada a Carlos
Noguera i Francisco Planas, de
Torroella de Montgrí, per a la re-
alització d’un estudi que abastava
unes  hectàrees. Posterior-
ment, la societat Torras, Herrería
y Construcciones SA (Toheco) de
Barcelona va demanar nous per-
misos per a l’explotació minera al
cim de la Tosa. 

Els dos vessants de la munta -
nya posseïen minerals molt bus-
cats per la indústria de l’època,
principalment manganès i ferro,
però també d’altres com pirolusi-
ta, todorokita, barnesita, psilome-
lana, rodocrosita, manganocalci-
ta, siderita, hematites, calcita i do-
lomita. 

Les mines de manganès de la
Tosa es van explotar fins al .
Aquell any també es va impulsar
l’explotació de la muntanya com
a estació d’esquí que va veure néi-
xer l’actual Masella, la gran indús-
tria de muntanya dels nous
temps. 

El tresor miner amagat al cim de la Tosa
Les cotes altes de Masella conserven vestigis d’una antiga explotació minera que es va aturar el 1966 coincidint amb
l’impuls de l’estació d’esquí El principal record és el refugi de la Cabana de la Mena, batejat com a com Villa Anita
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Les restes del refugi que els miners anomenaven Villa Anita i que acollia els treballadors. MIQUEL SPA

L’edifici del Carregador que servia per transportar el mineral. M. SPA
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DdG GIRONA

■ El músic guixolenc Pedro Bu-
rruezo i Nur Camerata estrenen
any amb un nou disc inspirat en

el món d’al-Àndalus. 
El disc, Al Andalus s. XXI, que

evoca el misticisme i la cruïlla de
cultures, vol llançar «un missatge
de profund calat espiritual i una
reivindicació del passat medieval
peninsular andalusí» amb reco-
rregut que va des del passat me-
dieval peninsular andalusí fins
l'avantguarda musical més inclas-
sificable.

Editat per Satélite K, barreja els
cants sufís amb els rampells fla-
mencs, els aires medievals amb
els laments perses i els perfums
andalusins amb aires sefardites.

Pedro Burruezo, que pertany a
una tariqa (confraria) sufí, canta
en àrab, castellà i català i reivindi-
ca Al Arabi de Múrcia, a Santa Ta-
resa o al poeta andalusí Ibn Kha-
faja d'Alzira.

Pedro Burruezo mira cap al món 
d’al-Àndalus en el seu nou àlbum
El músic de Sant Feliu
proposa un viatge des 
de l’edat mitjana fins 
a l’avantguarda musical

DdG GIRONA

■La cantant, guitarrista i compo-
sitora rosinca Àngels Ortiz ha en-
gegat una campanya per posar en
marxa una nova coral de gòspel a
Roses. La seu serà a l’Escola de
Dansa Mònica Lucena, al Mas
Matas. L’objectiu és muntar un re-
pertori de clàssics del gòspel però
també amb intèrprets solistes que
així ho desitjin, i s’impartiran co-
neixements tècnics per interpre-

tar amb els recursos d’estil de la
música negra, i la improvisació.

Àngels Ortiz ha impartit durant
vint anys classes de cant modern
a Roses, Figueres, Cadaqués i Gi-
rona i la seva especialitat és el rock
i la música negra. Té quatre discos
editats i està preparant un nou tre-
ball que sortirà aquest any. Ac-
tualment està promocionant el
seu darrer treball Àngels del zel,
entre altres activitats. 

Àngels Ortiz impulsa la creació
d’una coral de gòspel a Roses
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Els taxistes concedeixen
una treva de quinze dies

MOBILITAT

LUIS BENVENUTY
Barcelona

L’amenaça fantasma dels taxistes
encara plana sobre el Mobile
World Congress. Molts dels seus
lídersesvanreunirahirambrepre
sentants de la Generalitat, l’Ajun
tament i l’Àrea Metropolitana de
Barcelona(AMB).Elsresultatsvan
ser ambigus: els conductors van
donar a les administracions 15dies
detreva,unultimàtumsobreel seu
ultimàtum. I si, d’aquí dues setma
nes no veuenque les administraci
ons frenin Cabify de debò, comen
çaran un seguit de mobilitzacions,
quenohanespecificat,quetindran
elmomentàlgidambelcol∙lapsede
la fira delsmòbils, que està a tocar,
a finalsde febrer.
“No ha anat malament –va dir

TitoÁlvarez,d’ÉliteTaxi, laprinci
pal associació del sector, després
de la trobada–. D’aquí 15 dies ens
tornarem a veure. De moment
mantenimelplademobilitzacions,
malgrat que confiem que no se
n’haurà de fer cap.De totamanera
el carrer està molt calent, i només
es refredarà amb resultats”. Fonts
pròximes a Álvarez afegeixen que
els taxistesestanpreparatspertor
naraprendreelscarrersenqualse
volmoment, peròquenovolenen
torpir lesnegociacions.
Les autoritats van convocar els

taxistes d’urgència, durant les fes
tes, després que els conductors
anunciessin que, si les administra
cionsnofeiencomplireldecret llei
de laGeneralitatquedesdeprinci
pisd’anyobligalesempresesdello

guerdecotxesambconductor,més
conegudes com a VTC, a contrac
tarelsseusserveisambalmenysun
quart d’hora d’antelació, tornarien
aportarelcaosalaciutat.Larecor
den, l’última vaga dels taxistes? I
l’ocupació de la Gran Via? Aquest
decretquerestringeix l’activitatde
Cabify va ser fruit d’aquelles pro
testes. I si les noves amenaces dels
taxistes semblen una mica fantas
magòriques, tampoc no queda clar
què han fet les administracions
perquè la norma es plasmi als car
rers.
IsidreGavín,secretarid’Infraes

tructures i Mobilitat, i Rosa Alar
cón, presidenta de l’Institut Me
tropolitàdelTaxi, i tambéregidora
de Mobilitat del govern de l’alcal
dessa Colau, van detallar ahir des
prés de la reunió que durant
aquests15diesdetrevaelsseusser
veis jurídicsestudiarancompoden

obligar les empreses de lloguer de
cotxes amb conductor que tots els
vehicles portin un adhesiu ambun
codique informielspoliciesmuni
cipals dels dies de la setmana que
aquell cotxe s’ha d’estar al garatge.
Unadelesqueixesd’aquestsdies

dels taxistes és que les flotes de
VTCtreballenapreu fet, undia re
re l’altre, sense respectar aquestes
jornades dedescans obligatori que
es van establir perquè l’oferta de
vehicles no saturés els carrers. El
problemaésqueaquesta restricció
de les activitats de les VTC ja va
quedar recollida al reglament de
l’AMBaprovatelmarçdel’anypas
sat que es va dictar per articular el
decretlleidelaGeneralitat. Ielsta
xistesjaesvancansardedemanara
les administracions que fessin la
feina i apliquessin la lleidedebò.
La norma també recull que

aquestes companyies estan obliga

desa informardetotselsserveisen
unregistreelectrònicdelaGenera
litat. Així, les administracions po
densaber si aquests serveis es con
tracten amb una antelació d’al
menys 15 minuts. Però els taxistes
diuenque lapàginawebenqüestió
nofuncionaiquelesVTCfanelque
els dona la gana. El secretariGavín
va lamentar ahir que el registre de
la Generalitat sigui incompatible
amb el que va crear després elMi
nisteri de Foment. Gavín va afegir
que les dues administracions tre
ballen perquè els seus registres si
guincompatibles.Totaquestenre
nou va començar un any enrere.
Araes forja la seqüela.c

ÀLEX GARCIA/ARXIU

Taxis recollint passatge al costat del recinte firal de Gran Via en una edició anterior delMobile

Elsconductors
assegurenqueestan
preparatspertornara
prendreelscarrersen
qualsevolmoment

Les administracions
esperen presentar
aleshoresmesures que
restringeixin l’activitat
de Cabify a tota l’àrea
metropolitana

ElMaresme llança un joc de ‘geocaching’
per trobar tresors ocults
MATARÓwEl Consorci de
Promoció Turística Costa del
Maresme ha implantat una
nova modalitat de joc per
promocionar les rutes de
turisme familiar per la co
marca. Es tracta del geo
caching o geocerca, un entre
teniment a l’aire lliure de
recerca de tresors al món real
amb l’ajuda de dispositius
GPS. Els participants van a
unes coordenades específi
ques i una vegada allà han
d’intentar trobar l’amagatall o
contenidor col∙locat per altres

jugadors. Els tresors es loca
litzen als llarg de deu itinera
ris de la comarca, que s’obren
a mesura que els participants
van responent correctament a
les preguntes que se’ls plante
ja; tot seguit reben pistes del
lloc del tresor. Els punts de
les rutes coincideixen amb el
llibreGuia de la iaia del
Maresme, ideat per promo
cionar el turisme familiar i
alhora comprometre’s en la
sostenibilitat turística i a
promoure la sensibilització
ambiental. / Fede Cedó

Comença el
desmantellament
de l’Abaceria

Adif adjudica
el projecte de vies
de la Sagrera

BARCELONAwL’Ajuntament
de Barcelona va iniciar ahir
el desmantellament del
mercat de l’Abaceria, a Grà
cia, per retirar l’amiant i ha
començat a muntar les bas
tides a les dues naus laterals
del recinte, que es rehabili
tarà integralment. El proce
diment de retirada de les
plaques de fibrociment es
farà en confinament, amb
una bombolla que s’anirà
instal∙lant per parts; es trau
ran les plaques del sostre de
les naus laterals i el des
muntatge es farà en diverses
fases. / Europa Press

BARCELONAwLes obres de
la gran estació intermodal
de la Sagrera continuen
avançant al ritme previst.
Amb els treballs complint el
calendari, Adif Alta Veloci
dad està adjudicant contrac
tes per preparar els passos
següents. L’últim ha estat el
corresponent a la redacció
del projecte constructiu del
muntatge de les vies d’alta
velocitat al seu pas per l’es
tació. D’aquí sis mesos dis
posaran de la planificació
tècnica dels feixos de vies,
tant de servei com d’estacio
nament de trens. / Redacció

CPTCM

Tresors del joc de geocaching alMaresme

Creix la pressió
de la Generalitat
sobreCabify

]ElGovernacabadedes
estimar lesal∙legacionsals
50expedientsobertscon
tra l’empresapropietària
delscotxesquetreballen
permitjàdeCabify.Així,
aquestsexpedients jasu
men30.000eurosensan
cions.Probablement l’em
presaaramiraràd’eludir
les judicialment.Amés, la
GuàrdiaUrbanava impo
saraquestany259san
cionsacotxesambllicència
VTCperdiversosmotius.
Aquestessancionsencara
s’estantramitant, tot ique
noesvanconvertiren
multes.Als taxistes totaixò
els semblamoltpocacosa.

BATEC
CIUTADÀ

El Banc de Sang
i Teixits busca
10.000 donants

El sector turístic
deGirona debat
els reptes de futur

BARCELONAwEl Banc de
Sang i Teixits de Catalunya
activa la campanya de dona
ció més important de l’any
amb l’objectiu d’aconseguir
que 10.000 persones donin
sang després de les vacances
de Nadal. Les donacions
han baixat un 25% en rela
ció amb unmes habitual.
“Necessitem 10.000 unitats
de sang; ara mateix en tenim
6.000, i en una setmana ens
podem quedar sense reser
ves”, alerta el president de
l’entitat, Manel Peiró. La
campanya arrenca diven
dres i durarà fins al dia 17.
Els dies 10 i 11 s’instal∙larà
un gran envelat i dos auto
busos a la plaça Catalunya
de Barcelona. / Efe

GIRONAwEl sector turístic
de les comarques de Girona
ha programat cinc debats
per analitzar els principals
reptes de futur i elaborar un
nou pla estratègic a fi de
millorar el turisme de cara
als pròxims anys. El docu
ment fixarà diferents acci
ons per portarles a terme
conjuntament. Les jornades
debatran temes com la qua
litat del turisme o la deses
tacionalització. La primera
serà el 30 de gener a Girona
i analitzarà l’oferta turística
actual, les seves fortaleses i
les seves debilitats. Olot,
Lloret, Platja d’Aro i Roses
són les altres localitats que
també acolliran aquests
debats. /B. Julbe
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L’atur baixa a Roses de 25 persones al
mes de desembre
 07/01/2020

De 1.113 aturats que va tenir Roses al novembre s’ha baixat als 1.088 al mes de
desembre

Municipi Atur registrat
desembre de 2019

Variació respecte
el mes anterior

Agullana 26 1

Albanyà 8 0

Armentera, l’ 42 2

Avinyonet de Puigventós 48 -1

Bàscara 41 -3

Biure 12 1

Boadella i les Escaules 10 0

Borrassà 22 1

Cabanelles 14 2

Cabanes 52 -1

Cadaqués 87 -8

Cantallops 9 2

Capmany 23 0

Castelló d’Empúries 657 -25

Cistella 7 -4

Colera 19 -2

Darnius 14 -3

Escala, l’ 480 -32

Espolla 9 -2

Far d’Empordà, el 17 0

Figueres 3.368 2

Fortià 31 -1

Garrigàs 18 -3

Garriguella 30 -3

Jonquera, la 203 -9

Lladó 19 0

Llançà 241 -10

Llers 54 6

Maçanet de Cabrenys 28 2

Masarac 10 1

Mollet de Peralada 9 0

Navata 43 6

Ordis 8 -2

Palau de Santa Eulàlia 4 0

Palau-saverdera 46 -3

Pau 15 -1

Pedret i Marzà 9 1

Peralada 56 2

Pont de Molins 17 -1

Pontós 8 -1

Port de la Selva, el 33 -2

Portbou 40 -1

Rabós 0 -1

Riumors 8 0

Roses 1.088 -25

Sant Climent Sescebes 17 -1

Sant Llorenç de la Muga 8 -1

Sant Miquel de Fluvià 60 -1

Sant Mori 12 1

Sant Pere Pescador 121 7

Santa Llogaia d’Àlguema 23 3

Saus, Camallera i Llampaies 28 1

Selva de Mar, la 10 -2

Siurana 1 -1

Terrades 13 2

Torroella de Fluvià 32 -1

Vajol, la 14 -2

Ventalló 29 4

Vila-sacra 24 -2

Vilabertran 46 3

Viladamat 10 -2

Vilafant 236 0

Vilajuïga 61 2

Vilamacolum 17 1

Vilamalla 49 2

Vilamaniscle 4 1

Vilanant 9 -1

Vilaür 1 0

Total Alt Empordà 7.808 -102
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HOME  ROSES  MUNICIPI  EL NOU PARC DE L’EMBLEMÀTIC MAS DE LES FIGUERES S’OBRE AL PÚBLIC

El passat divendres va tenir lloc a Roses l’obertura del nou jardí públic del
Mas de les Figueres, un espai emblemàtic i de gran tradició a Roses, fruit de
la donació realitzada pel seu anterior propietari, Josep Oriol Martí. El nou
parc s’ha articulat com un espai de connexió entre el carrer dels Pescadors i
el front de mar.

La finalització del projecte del nou jardí del Mas de les Figueres ha permès
que aquest migdia es procedís a la seva obertura. L’alcaldessa de Roses ha
manifestat que “l’espai s’obre ja perquè tota la ciutadania pugui gaudir d’aquest
nou espai enjardinat i d’articulació urbana, tot i que la inauguració oficial es
realitzarà més endavant, possiblement coincidint amb la celebració de la Fira de
la Rosa 2020, acte amb el qual esperem comptar amb el donant dels terrenys, el
senyor Josep Oriol Martí”.

El nou jardí està format per un mosaic de zones verdes i àrees d’estada i una

petita plaça amb graderia per a la realització d’activitats de petit format a

l’aire lliure. Un camí creua tota la finca diferenciant els espais i potenciant

les visuals cap al mar. Per sobre del camí s’ha instal·lat una pèrgola lleugera

que servirà de suport perquè rosers, buguenvíl·lies, etc, s’enfilin, donant

ombra a tot el recorregut amb un aspecte natural.

Atenent el valor etnològic de la finca, en l’enjardinament s’ha mantingut la

vegetació autòctona, mentre que les espècies no autòctones com ara els

eucaliptus que perjudicaven les instal·lacions soterrades i exigeixen un gran

consum d’aigua, s’han substituït per espècies adaptades al clima mediterrani

costaner i plantes aromàtiques.

Per tal de preservar la imatge unitària del nou jardí amb el mas adjacent,

s’ha mantingut la tanca original de l’avinguda de Rhode, de manera que el

front de façana principal de la finca es conserva, incorporant-se una nova

porta d’accés als jardins. Pel que fa a l’accés des del carrer dels Pescadors,

s’ha instal·lat una tanca combinada amb elements vegetals. L’espai s’obrirà al

públic al llarg de tot l’any, amb horaris adaptats a les hores de llum segons

cada estació.

El projecte s’ha completat amb la incorporació dels serveis de sanejament,

aigua de reg, aigua potable per a una font pública i enllumenat.

Superfícies:

Pavimentació sauló zona de vianants: 925,07 m2

Espai grades: 238,44 m2

Espai enjardinat arbustives: 103,50 m2

Espai enjardinat: 790,47 m2

Tanques: 8,52 m2

El projecte ha comptat amb un pressupost de 209.000 €.

Orígens i cessió

Segons la documentació conservada, els orígens del Mas de les Figueres es

remunten al segle XVI, moment en què estava format per un celler i una casa

de planta baixa i rebia el nom del Mas Pedró. L’any 1785 es plantaren les

figueres que, segons sembla, provocaren el canvi de denominació.

Actualment es troba integrat dins del nucli urbà, davant de la platja de la

Perola.

L’espai cedit a favor del municipi per Josep Oriol Martí, és una extensió dels

jardins del mas d’una superfície de 2.066 m², superfície que representa un

38,66 % de la total de la finca. Amb aquesta cessió, el terreny passa a

destinar-se a sistema de parc i jardins públics del municipi, reforçant així els

llocs de trobada existents a la vessant muntanya de l’avinguda de Rhode,

com són la plaça Catalunya i la plaça Sant Pere.

Una aportació amb un gran valor social, paisatgístic i també urbanístic, ja

que a partir d’ara farà de nexe d’unió entre el front de mar i el centre urbà

de la vila, a través del carrer Pescadors.
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HOME  ROSES  MUNICIPI  LA CREACIÓ D’UN PARC INFANTIL MULTI-AVENTURA, PROPOSTA
GUANYADORA DELS PRESSUPOSTOS PARTICIPATIUS 2019-2020

La proposta de creació d’un parc infantil multi-aventura és el projecte que,
amb un total de 221 vots, ha resultat guanyador del procés de votació dels
Pressupostos Participatius de Roses 2020. L’Ajuntament valora molt
positivament l’augment de participació assolit enguany respecte la
convocatòria anterior i posa en valor la implicació de tots els veïns i veïnes
que han pres part d’aquest procés per a decidir com invertir 300.000€ del
capítol d’inversions del pressupost municipal.

Aquest mes de desembre ha quedat decidit quin projecte s’inclou dins la
partida pressupostària destinada als Pressupostos Participatius de Roses
2019-2020. Després de tancar-se el període de votacions el dimecres 18 de
desembre la proposta “Crear una zona o parc infantil multi-aventura al municipi
amb tobogans, torres, rocòdrom, elements per grimpar, tirolines, pèndols, cordes,
estructures, etc.” ha estat la que ha rebut més suport popular, amb un total
de 221 vots.

Aquesta actuació, que podria ascendir fins als 300.000€, és la que es

desenvoluparà amb la partida del pressupost municipal que s’havia reservat

als resultats d’aquest procés participatiu. Els vots assolits per la resta de

projectes presentats es poden consultar en el document adjunt.

Prop de 700 rosincs i rosinques exerceixen el seu dret a vot

Del 3 al 18 de desembre els veïns i veïnes majors de 16 anys i empadronats

al municipi podien votar un màxim de tres projectes entre les 20 propostes

finalistes. Així, fins a 676 persones –el que representa un 4,02% de

participació- van fer arribar les seves votacions a través del web

www.tudecideixes.cat, on van emetre un total de 1.778 vots.

Marc Danés, regidor d’Economia i Hisenda, valora molt satisfactòriament la

participació assolida al llarg de tot el procés i explica que “amb projectes com

aquests hem aconseguit en poc anys assentar a la vila una cultura de participació

ciutadana que interpel·la directament a tots els nostres veïns i veïnes i que els

dota poder per a definir el projecte de poble que volem per al present més

immediat i per al nostre futur”.

En la mateixa línia, l’alcaldessa de Roses, Montserrat Mindan, assegura que

“els Pressupostos Participatius suposen un important avenç democràtic i

participatiu per al nostre poble. Roses és avui en dia un municipi més benestant,

dinàmic i creixent gràcies a la participació directa de tots els nostres veïns i veïnes

en la presa de decisions”.

Votacions propostes finalistes.pdf — PDF document, 246 KB (252473 bytes)
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HOME  ROSES  POLITICA  DICTAT EL SOBRESEÏMENT I ARXIU DE LA CAUSA ROYAL MARINE

El Jutjat de Primera Instància i Instrucció núm 2 de Figueres ha tramés a
l’Ajuntament de Roses la interlocutòria de sobreseïment i arxiu de les
diligències prèvies per un possible delicte de prevaricació i malversació en
l’expedient d’indemnització de l’edifici Royal Marine I. El jutjat conclou en el
seu informe que no se’n desprèn cap indici constitutiu de delicte ni
identificació de cap persona responsable.

La denúncia, interposada per la Plataforma ciutadana de Roses (presentada
pels senyors Ghassan Abou-Assali i Ricardo Moraes) i José Ramón Carrillo,
centrava el seu relat en l’acord entre l’Ajuntament de Roses i la comunitat de
propietaris Royal Marine I per l’execució de la sentència del Jutjat contenciós
administratiu de Girona de 6 de setembre de 2006 i revisada pel Tribunal
Superior de Justícia de Catalunya, en què s’obligava a l’enderroc de part de
l’edifiic Royal Marine II, a fi de rebaixar la seva alçada.

Posteriorment, es produí la legalització de l’obra pel nou Pla d’Ordenació

Urbanística del municipi i l’Ajuntament i la comunitat de propietaris

arribaren a un acord d’indemnització substitutòria de 2,2 milions d’euros. Els

denunciants qüestionaven l’import, els beneficiaris de la indemnització i els

tràmits de formalització d’aquest acord.

Un cop practicades les diligències oportunes, el jutjat ha conclòs que la

proposta del conveni d’indemnització va ser aprovada correctament pel ple

municipal (acord que comptà també amb aprovació judicial l’any 2016), que

l’import de la indemnització va ser procedent, així com les entitats que la van

percebre.

En conseqüència, la interlocutòria dicta que no se’n desprèn cap tipus de

contradicció legal en el procediment realitzat per l’Ajuntament i que no

s’aprecia cap tipus d’arbitrarietat ni en la suma fixada ni en la manera de

pagament de la indemnització, per la qual cosa no existeix cap indici de

prevaricació. Per últim, es descarta la malversació de cabals públics

denunciada davant la inexistència d’elements incriminatoris i la consideració

que les quantitats de la indemnització, les persones beneficiàries i el

sistema de distribució foren correctes.

En conseqüència, el jutjat ha acordat el sobreseïment provisional i arxiu de

la causa.
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